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PŘÍTEL OBAMY I DROG
JEŠTĚ PŘED PÁR LETY SI O NĚM BRNOMOHLO NECHAT ZDÁT STRANA 9

Svátek slaví: Benedikt

Voják Brad Pitt přijíždí do kin na tanku
Tváří v tvář přesile početní i palebné a v doprovodu naprostého zelenáče, tak se dá shr-
nout děj filmu Železná srdce, který přichází do kin. Válečný veterán, armádní seržant
Wardaddy (Brad Pitt na fotce vlevo) velí tanku Sherman a vydává se v dubnu 1945 s jeho
pětičlennou posádkou na vražednou misi v týlu nepřítele. FALCON

Do zákulisí
i na jeviště
Chystá se Noc divadel, kte-
rá otevře scény po celé Ev-
ropě, samozřejmě se připo-
jí i Česko. U této významné
akce nemůže chybět ani di-
vadly prošpikované město
Brno. STRANA 2
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Veverské Knínice 2
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inzerce

Vlkodlakem
nebo hrdinou
Larpvíkend do Brna zavítá
už pojedenácté. Akce bě-
hem tří dnů tradičně přine-
se rozmanitou škálu her od
naprosto nevinných, ideál-
ních pro začátečníky, až po
některé vypjaté. STRANA 8

Teplo
v Brně
úspory
neohrozí
Sto tisíc domácností. Za teplo ušetří,
cena může navíc ještě klesnout STRANA 2
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Jedinečnou příležitost ocit-
nout se ve společnosti svých
oblíbených herců přímo v di-
vadlech, v nichž hrají, mají
lidé už tuto sobotu. Chystá se
Noc divadel, která otevře scé-
ny po celé Evropě, samozřej-
mě se připojí i Česko. U této
významné akce nemůže chy-
bět ani divadly prošpikované
Brno. Lidé budou mít mož-
nost zažít a vyzkoušet si, co
běžně divadelní programy ne-
nabízejí. Brňanům během
Noci divadel nabídne speciál-
ní programy přibližně dvacít-
ka divadel.
„Kompletní program na-

jdou zájemci na našemwebu.
Můžou si zde rezervovat mís-
ta na některých akcích a záro-
veň si tu sestavit a vytisknout
vlastní program Noci diva-
del,“ říká mluvčí projektu
Eliška Černá.
Mahenovo divadlo odehra-

je dobrodružné představení
pro celou rodinu Ostrov po-
kladů, po jehož skončení si
zájemci budou moci prohléd-
nout kulisy a kostýmy. Dozvě-
dí se zajímavé informace, jak
vzniká inscenace, a setkají se
i s herci.

Reduta vtáhne příchozí ni-
koliv do zákulisí, ale rovnou
na pódium. Tanečníci tu spo-
lu s diváky vytvoří choreogra-
fii Tanec pro Leoše.
Klaunský program připra-

vuje Divadlo Bolka Polívky.
Kromě závěrečného večera
festivalu klaunerie a nekom-
promisního humoru Přes
čáru nabídne program nazva-
ný Jak se dělá klaun. Návštěv-
níci si v něm vyberou rekvizi-

ty, kostýmy a naučí se jedno-
duchým způsobem nalíčit.
Dozvědí se, jak vyrobit klaun-
ský nos a vymyslí si jednodu-
chý gag. Pomůžou jim s tím
zkušení divadelní klauni, chy-
bět by neměl ani král čes-
kých klaunů a také Valašské-
ho království Bolek Polívka.

Na památku si každý návštěv-
ník odnese klaunský nos a fo-
tografii v kostýmu.

Nová Akropolis kromě di-
vadelní dílny pro malé i do-
spělé nabídne také Moliéro-
vu hru Scapinova šibalství,
v níž se na prknech potkají vi-
dící a nevidomí herci. BAB

Díky Bolku Polívkovi se můžete stát klaunem. MAFRA

Sto tisíc domácnos-
tí může být spoko-
jeno. Za teplo
ušetří, v budoucnu
by cena mohla jít
ještě dolů.

Teplárny Brno udrží cenu tep-
la na loňské úrovni. To jistě
uvítá téměř sto tisíc brněn-
ských domácností, které tep-
lo z výměníkových stanic
a plynových kotelen největší-
ho brněnského dodavatele
odebírají.
Brňané i v této topné sezo-

ně zaplatí 668 korun za giga-
joule. Podle statistik dokonce
došlo za posledních deset let
ke snížení podílu výdajů na
vytápění domácnosti při vzta-

žení na celkové příjmy. „Jiný-
mi slovy: v celém balíčku vý-
dajů každé domácnosti už vý-
daje na teplo nepředstavují
takovou položku jako vminu-
losti,“ říká generální ředitel
Tepláren Brno Petr Fajmon.
A to tato statistika ještě neza-
hrnovala loňskou teplotně
nadprůměrnou zimu, která
českým domácnostem ušetři-
la tisíce korun.
Přestože se cena za teplo

v jihomoravskémetropoli ne-

zvyšuje, stále patří k republi-
kovému nadprůměru. Ten
má u tepláren využívajících,
stejně jako brněnská, zemní
plyn hodnotu 625 korun za gi-
gajoule, u tepláren, kterým
energii dodává uhlí, je to pak
555 korun.
Generální ředitel však na-

značuje, že v příštích letech
by se za určitých okolností
mohla cena v Brně i snížit.
„Věříme, že pokud nedojde
na trhu k nějakým výrazným
změnám, tak by díky snížení
nákladů na dodávky tepla
mohly jít ceny ještě dolů,“
říká Fajmon.
Teplárny od začátku roku

2012 snížily provozní nákla-
dy o sto milionů korun, a to
díky výhodnějším dodávkám
služeb. Dalších pětadvacet
milionů pak údajně firma
ušetřila přechodem z parovo-

dů na horkovody a s tím sou-
visejícím snížením tepelných
ztrát.
Na cenu brněnského tepla

by neměla mít negativní vliv
ani složitá situace na Ukraji-
ně. „Česká republika je záso-
bována plynem ze dvou
stran, přes Slovensko a Ně-
mecko, tedy trasou mimo
Ukrajinu přes Severní moře,
což výrazně snižuje závislost
na politickém vývoji na vý-
chodě Evropy,“ vysvětluje
Fajmon.
Brněnské teplárny mají na-

víc už v současné době nakou-
peno nejen sto procent zem-
ního plynu pro tuto sezonu,
ale i pětadevadesát procent
pro tu další.

Miro přijede z Londýna
Miro Žbirka odstartoval svoje turné Vánoční Best of Vi-
deo Tour 2014 koncertem v říjnu v Londýně, teď míří do
Česka, v Brně vystoupí v Janáčkově divadle, a to 17. listo-
padu. Zazní největší hity dokreslené projekcemi sestave-
nými z originálních klipů. „Těším se. Na rozdíl od koncer-
tů se symfonickým orchestrem si spolu s kluky z kapely
budeme moci dovolit trochu improvizovat. Koncerty
budou mít intimnější atmosféru,“ řekl Meky. MAFRA

RADEK
BABIČKA
dopisy@metro.cz

Během festivalu Noc divadel se
uskuteční představení, prohlíd-
ky scén i další program. Více
najdete na www.nocdivadel.cz

● Divadlo Facka od 22.00,
Čerwuiš aneb Ve své vlasti
cizincem: tato inscenace zpra-
covává příběh cestovatele
Alberto Vojtěcha Friče a indiá-
na Čerwuiše, kterého přivezl
z jeho jihoamerické domoviny

do Prahy v roce 1908. Diváci
se mohou těšit na hrdelní
zpěv, pantomimu, akrobacii
a prvky pohybového divadla.

● Divadlo Barka od 19.00,
Trable a strasti Lidušky Konvič-
kové: úplně divná komedie
o normálních lidech, o jed-
nom domě a jedné pavlači
se třemi rodinami a rozdílný-
mi pohledy na svět.

Citát

Mohli bychom jít díky
snížení nákladů na
dodávky tepla
s cenou dolů.
PETR FAJMON
ŠÉF TEPLÁREN BRNO

Od Nového roku budou obce
a města muset kromě sběru
papíru, plastů a skla zajistit
i třídění bioodpadu. Jde třeba
o slupky z ovoce a zeleniny,
větve, trávu nebo rostlinný
odpad z kuchyní. Vyplývá to
z návrhu vyhlášky k třídění
odpadu, který poslalo minis-
terstvo životního prostředí
do připomínkového řízení.
Některé obcemohoumít s vy-
hláškou problém, v řadě
měst ale sběr už několik let
funguje. Podle odborníků by
se nicméně mělo vyřešit ná-
sledné využití kompostů v ze-
mědělské půdě.
Právě Brno plánuje rozmís-

tit pro bioodpad přes tři tisí-
ce kompostérů. Konkrétně
jde o tři tisíce individuálních
a 120 komunitních kom-
postérů. ČTK

Noc divadel. Lidé se podívají
do zákulisí i na jeviště

Divadla se otevřou zdarma nebo za zvýhodněnou cenu

Teplo v Brně nezdražíBioodpad. Od
Nového roku
se bude třídit
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Zvuk v nejnověj-
ším formátu
s označením 7.1
a 3D technologie.
Brněnský Art inves-
toval do novinek.

Některá artová kina se nejno-
vějším technologiím někdy
i záměrně bránila. To už ne-
platí u brněnského kina Art.
„Důvodem letošní moderni-
zace je stále větší počet i arto-
vých snímků točených v 3D
a snaha vyjít vstříc různýmdi-
váckým skupinám, přede-
vším rodičům a dětem nebo
fanouškům velkovýpravných
trháků, které jsou často na
hranici uměleckých projek-
tů,“ říká ředitelka turistické-
ho informačního centra Pet-
ra Kačírková. Přesto se troj-
rozměrně promítá v Artu za-
tímposkrovnu. V říjnu zařadi-

lo kino 3D film Jeana-Luca Go-
darda Sbohem jazyku, který
získal i ocenění na filmovém
festivalu v Cannes, na listo-
pad se žádná trojrozměrná
projekce nechystá.
To nové ozvučení ocení ná-

vštěvníci častěji. Nejvíce zřej-
mě při přímých přenosech ba-
letů a symfonických koncer-
tů. Díky sedmidílnému cyklu
Bolšoj živě se například na br-
něnské plátno přestěhoval

na celou sezonu legendární
moskevský balet. Cyklus má
23. listopadu na programu
druhý díl.
Dvousálové kino letos za-

vedlo i další novinku, rezer-
vační systém vstupenek, díky
němuž si lidé mohou svoje
místo objednat přes internet.

RADEK
BABIČKA
dopisy@metro.cz

Druhá půlka listopadu bude patřit Nicku Caveovi. AČFK

Cena a nabídka platí od 1. 11. do 31. 12. 2014 při inancování Renault Finance. Nabídka cenového zvýhodnění až 75 000 Kč platí pro model Mégane a obsahuje slevu ve výši
40 000 Kč, zvýhodnění při výkupu starého vozu 15 000 Kč a dodatečné slevy 20 000 Kč při inancování Renault Finance. Renault Finance znamená inancování poskytované
společností RCI Financial Services s.r.o. Nabídka je pouze informativní a není závaznou nabídkou k uzavření kupní smlouvy. Smluvní záruka Renault 5 let/100 000 km (dle toho,
co nastane dřív) se řídí konkrétními záručními podmínkami, které jsou neoddělitelnou součástí kupní smlouvy. Mégane: spotřeba 3,2–9,4 (l/100 km), emise CO

2
90–159 (g/km);

Clio: spotřeba 3,2–7,0 (l/100 km), emise CO
2
90–127 (g/km); Captur: spotřeba 3,4–6,6 l/100 km, emise CO

2
95–125 g/km. Uvedené spotřeby paliva a emise CO

2
jsou změřeny

metodikou stanovenou dle platných právních předpisů vyžadovaných pro homologaci vozidla. Vyobrazení vozu je pouze ilustrativní.

• CENOVÉ ZVÝHODNĚNÍ AŽ 75 000 Kč
• MOTORY ENERGY SE SPOTŘEBOU JIŽ OD 3,4 l/100 km
• ZIMNÍ PNEUMATIKY ZDARMA

OPPORTUNITY, spol. s r.o., Sedláčkova 10, BRNO - LÍŠEŇ
tel.: 544 424 611, www.opportunity.cz

JIŽ 20 LET VOzY RENAULT
z OPPORTUNITY

inzerce

inzerce

3D brýle nasadíte
už také v kině Art

Společnost FEI ote-
vřela v Brně jednu
z největších světo-
vých továren na
elektronovémikro-
skopy. Při této
příležitosti se de-
ník Metro podíval
i do prostor, kde se
špičkové technolo-
gické náčiní vyrábí.
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Pět stolů, bar,
starý jukebox. Toť
vše. Představujeme
vámmaličkou ka-
várnu Tungsram.

Nenápadná kavárna, jejíž ná-
zev se poměrně těžce vyslovu-
je, se nachází na horním kon-
ci Kapucínského náměstí. Po-
kud je zima a není v provozu
zahrádka, na Tungsram upo-
zorňuje jen tyrkysová výloha.
V interiéru kavárny jsou
zkombinované zdánlivě ne-
kombinovatelné prvky:
proužkované stěny, podlaha
s velkými dlaždicemi, funkci-
onalistický nábytek a stařičký
jukebox na vinyly. Všechno
spolu však nečekaně ladí. Za
tímto hravým interiérem sto-
jí Martin Hrdina, který mimo
jiné navrhoval i Café Alfa
nebo Bistro Franz. Osvětlení
kavárny zajišťuje sbírka žáro-
vek z maďarských promíta-
ček značky Tungsram. Právě
od nich je odvozen název celé
kavárny.

Na baru pod skleněnými
poklopy obdivuji sladké vý-
tvory Kokina, malého brněn-
ského cukrářství a pekařství.
Brownies, košíčky s vanilko-
vým krémem a čokoládový

dortík s mořskou solí, který
přináší obsluha s třemi kopeč-
ky domácí šlehačky. Fantazie.
Pro ty, co nemají rádi sladké,
má Tungsram v nabídce na-
kládané hermelíny a panini.
Čepuje se Stella Artois a rozlé-
vají se vína z velkobílovické-

ho vinařství Hrdina & dcera.
Pokud máte chuť na něco tra-
dičního, stojí za zkoušku pod-
zimní novinka – kompotova-
né ovoce. Obsluha nabízí ne-
tradiční kombinace rybízu
s levandulí, kdoulí s šípkem
nebo mirabelky se zázvorem

ameduňkou. Všechny kompo-
ty jsou domácí a podle vlastní-
ho receptu.

Tungsram je skvělé místo
na ranní noviny a espresso,
odpolední čekání na vlak
a cappuccino a na večerní od-
počívání s dvojkou bílého. Po-
kud s sebou máte hlasitější
skupinu přátel, sem je nevoď-
te. Kavárna je naladěna spíše
na hloučky a jednotlivce. A po-
kud máte chuť debatovat, na
pravém konci baru většinou
najdete majitele kavárny Če-
stmíra Piláta, který je připra-
ven se s kýmkoliv bavit téměř
o čemkoliv.

KRISTÝNA
VESELÁ
dopisy@metro.cz

Jarmark OnaDnes.cz se usku-
teční v Brně podruhé, ale po-
prvé ve velkém. Organizátoři
připravili na tuto sobotu den
plný zábavy s možností účas-
ti v soutěžích a dalších dopro-
vodných aktivitách.
Jarmark již dlouhodobě

podporuje vybrané projekty
Nadace Terezy Maxové dě-
tem. Letos se bude pomáhat
jednadvacetileté Michaele,
která ve svých osmi letech
byla spolu se svými sourozen-
ci svěřena na žádost rodičů
do péče Dětského domova
v Přerově, kde je vedena do-

dnes a pravidelně jej navště-
vuje. Michaela momentálně
studuje ve třetím ročníku na
Veterinární a farmaceutické
univerzitě v Brně, obor veteri-
nární lékařství. Rok studia vy-
jde na 38 tisíc korun a má
před sebou ještě tři roky. Kon-
krétně jí pomůže zaplatit uby-
tování, jízdné naMHD, připo-
jení k internetu a školní po-
můcky. „Momentální životní
cíl je dokončit tuto školu a zís-
kat titul,“ říkáMíša. „Rozhod-

ně se budu snažit celý život
věnovat zvířatům, protože
práce s nimi mě baví a napl-
ňuje,“ vysvětluje.
Organizátoři plánují sedm

set prodejních míst, z nichž
každé stojí 200 korun. Polovi-
na z vybrané částky jde na
účet Nadace Terezy Maxové
dětem (druhá polovina kryje
produkční náklady). METRO

Posezení v kavárně

Z Prahy do Brna MAFRA

Kavárníka naleznete za osvíceným barem. V Tungsramu pak vsadili na proužkované stěny a velké dlaždice. 4x MARTIN HRDINA

Na co se těšit

Jarmark, který se koná 15. lis-
topadu, nabízí celodenní pro-
gram od 9 do 17 hodin.

● Mimo soutěží čeká návštěv-
níky i velká charitativní akce
o ceny, kdy celý její výtěžek
zamíří ve prospěch nadace.
Navíc hned na místě se lidé
při zakoupení lístku do této
akce dozvědí, jestli cenu vy-
hráli.

● Více informací na
www.onadnes.cz/jarmark

Adresa, ceny

Kavárna Tungsram se nachází
na Kapucínském náměstí 7.

● Dortík s mořskou solí
od Kokina – 39 Kč

● Stella Artois 0,5 l – 34 Kč

● Espresso – 28 Kč

● Víno 0,25 l – 38 Kč

CK Hungariatour s.r.o.
Solniční 631/13, 602 00 Brno,

Tel.: 542 217 671, Fax: 542 210 629, 603 485 226,
brno@hungariatour.cz

www.hungariatour.cz

SILVESTR
B Ü K F Ü R D Ö

Hotel Apartman***

28. 12. – 02. 01. 2015
5.390,- os. ve 2lůžk. pokoji

990,- nepovinná Silvestr. večeře

5x ubytování s polopenzí formou bufetu, (31.12. 2014 – je v rámci polopenze
možný pouze oběd), 29.12. 2014 ochutnávka vín s hudbou a tombolou,

30. 12. 2014 pečené kaštany se svařeným vínem,
31. 12. 2014 láhev sektu/pokoj, zapůjčení županu, doprava, delegát.

* Katalogy zašleme zdarma *

inzerce

Volejte: 730 186 797

Pracoviště Brno,
NovéMěsto naMoravě a Zlín

na poziciuklízeč/ka naHPP.

OLMAN SERVICE s. r. o.
přijme

pracovníky - osoby
se zdravotním postižením

pracovníky - osoby
se zdravotnímomezením

Maličký Tungsram
má velkou atmosféru

Šatník. Jarmark OnaDnes.cz



Příklad splácení:
cena zboží 10 000 Kč s přímou platbou 0 Kč. Výše úvěru 10 000 Kč, počet měsíčních
splátek 15, výše měsíční splátky 666 Kč, za úvěr celkem zaplatíte 9 990 Kč, roční
úroková sazba 0 %, RPSN 0 %, úvěr bez pojištění schopnosti splácet. Prodejce
zprostředkovává úvěry pro spol. CETELEM ČR, a.s.; je oprávněn je zprostředkovávat
i pro jiné věřitele. Společnost CETELEM ČR, a.s. poskytuje úvěry od 3 000 Kč.
Touto reklamou nevzniká právní nárok na poskytnutí úvěru.

www.okay.czVíce najdeš na

15
T 1 11.

NA

MĚSÍCŮ

SPLÁTKY
BEZ NAVÝŠENÍ

S námi
vždy

ušetříte!

S námi
vždy

ušetříte!
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Herci se vtělují do
nejrůznějších po-
stav i historických
osobností. Při
Larpvíkendu si tuto
hereckou výsadu
může ale zažít
kdokoliv.

Larpvíkend do Brna zavítá už
pojedenácté, a to od 21. do 23.
listopadu. Během těchto tří

dnů se kdokolivmůže stát pirá-
tem, nebeským cestovatelem,
součástí milostného mnoho-
úhelníku či vlkodlakem.
Larpvíkend už tradičně přine-
se rozmanitou škálu her od na-
prosto nevinných, ideálních
pro začátečníky až po některé
velmi vypjaté, vhodné spíš pro
zkušené hráče. Příběh navíc
většinou nemá žádný pevný
scénář, a tak je jen na hráčích,
jak svou roli pojmou.

Mezi odlehčené hry patří tře-
ba Telenovela, larp, který sati-
ricky pracuje s tématem neko-
nečných televizních seriálů.

„V centru dění se nachází dvě
znesvářené rodiny – Lanzovi
a Pereirovi. Příběhy jejich čle-
nů se již po desetiletí splétají
a vytvářejí situace, které tak
dobře známe z vlastních živo-
tů. Jen větší a lepší. Vraždy,
osudové lásky, nevěry, spous-
ty nevlastních dětí a šťastné ná-
hody,“ přibližují hru autoři Ka-
mil Buchtík a Radek Morávek.

Na programu Larpvíkendu
nechybí ani lehce pohádkové
kousky. Ve hře Třetí pečeť se
účastníci převtělí do příšer
v podzemí pána Solferna, tře-
ba vlkodlaka, který by nejrad-

ši šel do důchodu, šotka revolu-
cionáře protestujícího proti
útlaku svých bratrů a sester či
draka, jenž má zakázáno chr-
lit oheň.

Mezi náročnější hry vhodné
spíše pro zkušené hráče patří
už tradičně Rocker, v němž ne-
chybí ani kapka alkoholu a fy-
zického kontaktu. Letos jej
v tomto ohledu však zřejmě
překoná premiérově uváděný
severský larp Kink & Cofee ze
sadomasochistického prostře-
dí. Podle organizátorů se ale
nejedná o žádnou hru, kde by
si někteří plnili své touhy, ale

o typicky seversky syrovou zá-
ležitost, která otevírá hlubší
otázky spojené nejen se sexua-
litou, ale také s náboženstvím
a vírou.

Zájemci o účast mají na vý-
běr z téměř dvacítky her, do
kterých se mohou přihlašovat
prostřednictvím webu
www.larpvikend.cz. Účast sto-
jí většinou od 300 do 500 ko-
run. Některé larpy se hrají
v angličtině.

Jaké larpy se letos v Brně také
představí:

● Bucanero: Jedná se částečně
o experiment, muzikál z pirát-
ského prostředí v broadway-
ském stylu. Napínavý příběh
mořských vlků. To vše doplně-
no o na scéně vytvářenou hud-
bu a improvizovaný zpěv.

● Cesta do Isoly: Odehrává se
na palubě vzducholodi. Hráči
se rozdělí na posádku a cestu-
jící a dostanou šanci v tomto
dobrodružném prostředí spřá-
dat intriky, odhalovat tajem-
ství, navazovat vztahy a prožít

akci i citové volby.

● Příběhy hříchu: Šest žen, šest
příběhů. Každý je jiný, ale
přesto je něco spojuje. Zrada,
nenávist, smutek, odpuštění.
Vyprávějte tyto příběhy
s námi.

● Pryč od minulosti: Přenesete
se do marockého Tangieru –
města, které koncem roku
1943 představovalo pro vichis-
tickou Francii jednu z posled-
ních bran ke spojencům. Po-
klidnou atmosféru naruší pří-
jezd francouzské policie pátra-
jící po mezinárodně hleda-
ném odbojářském hrdinovi.

Operu Příhody lišky Bystrouš-
ky chystají pro letošní mezi-
národní festival Janáček Brno
studenti akademie, která
nese skladatelovo jméno. Po-
prvé ji uvedou 22. listopadu
vDivadle naOrlí,moderní bu-
dově Janáčkovy akademie
múzických umění, a to v režii
Davida Kříže. Zvolili úpravu
pro komorní orchestr, která
původně vznikla pro soubor
z Birminghamu.
Leoš Janáček operu složil

před 90 lety. Režisér Kříž ji ne-
považuje za pohádku pro
děti, v Příhodách lišky Bys-
troušky nachází i filozofická
zamyšlení a otisk skladatelo-
vy životní zkušenosti. Důsled-
ně herecky odděluje svět lidí
a zvířat, který se v mnoha in-
scenacích prolíná. „Akcentu-
jeme život Revírníka a zná-

zornění koloběhu života,“
uvedl Kříž.
Komorní orchestracemůže

podle dirigentky Nikol Kraft
podtrhnout některé rysy Ja-
náčkovy hudby, zejména její
úsečnost a určitou syrovost.
Birminghamská verze vznik-
la pro šestnáct hráčů, v Brně
jich bude o něco více.

Scénu a kostýmy SylvyMar-
kové doplní videoprojekce Ja-
kuba Kříže, jenž loni praco-
val také na komiksovém uve-
dení Prodané nevěsty. Tento-
krát však prý nebudou projek-
ce natolik dominantní.
V titulní úloze alternujíMar-

ta Reichelová, Zdislava Bočko-
vá aAneta Ručková. PodleRuč-
kové je Bystrouška náročná,
operu si však zamilovala.
„Byla bych ráda, kdybych se
s touto rolí mohla setkat ještě
někdyv budoucnu,“ řeklaRuč-
ková. S náročnými Janáčkový-
mi party bojují i ostatní stu-
denti. Podle Jany Meliškové,
která ztvární Zlatohřbítka, se
musejí soustředit zvláště na
výraz, odlišný od klasického
belcantového zpěvu, srozumi-
telnost textu, exponované po-
lohy i změny rytmu. ČTK
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V larpu Pryč od minulosti se přenesete do Maroka v roce 1943. COURT OF MORAVIA

Na repertoáru má Bystroušku i Národní divadlo Brno. MAFRA

Larpvíkend proběhne od 21. do 23. listopadu

Příhody lišky Bystroušky

Opera, pro kterou skladatel
našel inspiraci v textu Rudol-
fa Těsnohlídka a obrázcích
Stanislava Lolka, měla premi-
éru 6. listopadu 1924 v Brně.

● Na festivalu Janáček Brno ji
letos kromě studentů uvede
také pražské Národní diva-
dlo v režii Ondřeje Havelky.

Na Larpvíkendu vlkodlakem
či hrdinou z telenovely

Janáčkovský festival. Studenti
na něj chystají Lišku Bystroušku
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Poslední listopado-
vý víkend čeká
Brno koncert,
o kterém si mohlo
před pár lety
nechat jen zdát.

V hale Vodova zahraje 29. lis-
topadu od 19.30 muž považo-
vaný za nejzásadnějšího jaz-
zového pianistu posledních
padesáti let Herbie Hancock.
Čtyřiasedmdesátiletý Ameri-
čan bývá označován také
jako duchovní otec funku
a hip hopu. Držitel čtrnácti
cen Grammy, filmového Os-
cara a jazzový vyslanec orga-
nizace UNESCO vydal na kon-
ci října v USA biografii nazva-
nou stejně jako jeho úspěšné
album Possibilities (Možnos-
ti). Nestárnoucí legenda, kte-
rá spolupracovala i s přední-
mi interprety současného
popu, jakými jsou Pink, Chris-
tina Aguilera nebo Sting, se
v knize přiznala i ke své dro-
gové minulosti.
HerbieHancock patří k nej-

uznávanějším umělcům bez
ohledu na žánry. Při loňském
benefičním koncertu na jeho
počest v Kennedy Center mu
například odrappoval speciál-
ní píseň populární Snoop
Dog. „Herbie, děkujeme, že
jsi stvořil hip hop!“ děkovala
legendárnímu pianistovi jed-
na z nejvýraznějších součas-
ných osobností tohoto žánru.

V čestné lóži tehdy nechy-
běl ani americký prezident
BarackObama, který se sHan-
cockem už řadu let přátelí.
Kromě přátelství oba spojuje
také záliba v luxusních hodin-
kách. Oba nosí stejnou švýcar-
skou značku, která jim do-
konce vyrobila speciální limi-
tované edice. Hancockovu sla-
bost pro luxusní výrobky do-
kumentuje i fakt, že hraje zá-
sadně na italská piana Fazio-
li. Nástroj se vyrábí ze dřeva
z Dolomitů, které roste jen
v určité nadmořské výšce
a které pro výrobu legendár-
ních houslí využíval i Anto-
nio Stradivari. „Piano, na kte-
ré bude hrát, má hodnotu lu-
xusního vozu. Budeme se pro
ně muset vypravit až do Víd-
ně. Jako jeden z mála není
ochoten diskutovat o jakéko-
liv náhradní variantě,“ pro-
zradil Vilém Spilka, umělec-
ký ředitel pořádající agentu-
ry Twentyfourseven Promoti-
ons. Podle něj Hancock však
žádné jiné speciální požadav-
ky oproti jiným hudebníkům
nemá. „Snad jen to, že ne-
chce do šatny žádný alkohol,
což nebývá vždy zvykem,“
říká s úsměvem Spilka.

I Hancock si však prošel di-
vočejším obdobím. V právě
vydané biografii Possibilities
se přiznal k tomu, že v době
angažmá u drogovými skan-
dály proslulého Milese Davi-
se měl problémy se závislostí
na cracku. „O cracku se tehdy
často mluvilo, a tak mě na-
padlo jej taky vyzkoušet,
abych věděl, o čem je řeč.
Hned jak jsem to udělal, bylo
mi jasné, že to byla obrovská
chyba. I tak jsem v tom ale
příležitostně pokračoval. Ne-
byl jsem typický závislák, ni-
kdy jsem nebral crack, když
jsem byl doma s rodinou, ni-
kdy jsem nešel na pódium
pod vlivem drog, ale po kon-
certech jsem si večírky uží-
val,“ vzpomíná Hancock. Vše
skončilo, když se jednou vrá-
til domů a v obýváku na něj
čekala manželka, dcera a dva
nejlepší kamarádi. „Uvědo-
mil jsem si, že vypadámotřes-
ně a že jsem spadl někam,
kam jsem nechtěl,“ líčí Han-
cock. Další kroky úspěšného
muzikanta tak vedly do léčeb-
ny, kde jako praktikující
buddhista i díky odříkávání
manter a zpěvu chorálů udě-
lal za drogovou kapitolou své-
ho života tlustou čáru.
V Brně se Hancock předsta-

ví v nejsilnějšímmožném jaz-
zovém kvartetu. Za svoji bo-
hatou kariéru zahrál na na-
šem území jen dvakrát.

Na Harvardu přednáší o historické roli jazzu v diplomacii. METRO

RADEK
BABIČKA
dopisy@metro.cz

Díky výstavě o leteckých nále-
tech za druhé světové války,
kterou letos otevřelo Muze-
umměsta Brna na hradě Špil-
berku, se historici dostali
k novým svědectvím i artefak-
tům. Přicházejí s nimi pamět-
níci, případně jejich potom-
ci. Od začátku výstavy se jich
ozvalo už asi sto padesát. „Po-
dařilo se tak rozšířit interne-
tovou aplikaci zobrazující na
mapě Brna jednotlivé dopady
bomb, přibyly i fotografie,“
sdělila mluvčí muzea Marti-
na Šmídtová. Od začátku spo-
jeneckého bombardování
Brna na sklonku druhé světo-
vé války letos uplynulo sedm-
desát let. Tematická výstava
na Špilberku měla skončit už
2. listopadu, muzeum ji ale
kvůli velkému zájmu návštěv-
níků prodlouží do konce mě-
síce. ČTK

Vstupenky na koncert

Pořídíte je od 790 korun.

● K dispozici jsou na webu
www.herbiehancock.eu
nebo v tradičních
předprodejích.

EKVITAMORAVIA B&K a.s.

POSKYTUJEME
RYCHLÉ PŮJČKY
nebankovní půjčky poskytujeme na:

➤ VYPLáCEní ExEKUCí,
dRAžEB A InSOLVEnCí

➤ POdnIKATELSKÉ PROJEKTY
➤dEVELOPERSKÉ PROJEKTY
➤OSOBní POTřEBU
tel.: +420 541 215 594, +420 541 215 592

mobil: +420 608 886 789, +420 602 515 314
e-mail: moravia@ekvita.cz

web: www.ekvita.cz

inzerce

Přátelství s Obamou i drogy.
Pianista Hancock míří do Brna

Nálety na Brno.
Nové informace
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3D brýle nasadíte
už také v kině Art

Společnost FEI ote-
vřela v Brně jednu
z největších světo-
vých továren na
elektronovémikro-
skopy. Při této
příležitosti se de-
ník Metro podíval
i do prostor, kde se
špičkové technolo-
gické náčiní vyrábí.

Továrna v průmyslové zóně
Černovická terasa se rozklá-
dá na téměř třiceti tisících
metrech čtverečních a ročně
zde firma plánuje vyrobit při-
bližně 550 mikroskopů. Prů-
měrná cena jednoho je při-
tommilion dolarů.
„Nevyrábíme mikroskopy

na sklad, ale na zakázku, tak-
že jejich cena se pohybuje ve
velkém rozmezí. Nejlevnější
stojí kolem 150 tisíc dolarů,
ale ty nejdražší můžou zákaz-
níka vyjít až na šest milionů
dolarů. Zkrátka to nejsou ta-
kové ty mikroskopy, které
znáte ze školy,“ vtipkoval při
slavnostním otevření výkon-
ný ředitel společnosti FEI
Don Kania.
O pár minut později již

vstupujeme do výrobních
prostor. Každý pracovník tu
musí mít ochranný oblek
a ani pro návštěvy výjimky
neplatí. Takže i my nazouvá-
me na nohy igelity, obléká-
me si jednorázovou kombiné-
zu a na hlavu nasazujeme
čepičku. Rázem si připadáme
jako na exkurzi v nějaké po-
travinářské velkovýrobě. „Ob-
leky tu nosíme kvůli minima-

lizaci prachu. Nejvíce se ho
totiž uvolňuje právě z obleče-
ní či přímo z kůže,“ vysvětlu-
je náš průvodce, projektový
manažer společnosti FEI Ro-
bert Böhm.
Zatímco v běžném prostře-

dí poletuje až milion pracho-
vých částic na stopu čtvereč-
ní, ve výrobních prostorách
firmy FEI se prachových čás-
tic na stejném prostoru pohy-
buje jen kolem tisícovky.
Za chvíli už vidíme, že elek-

tronový mikroskop má do
toho školního skutečně dale-
ko. Jak by také ne, když tyto
stroje dokážou zobrazit i ato-
mové sloupce. Kdybyste se dí-

vali na Zemi z Měsíce a místo
očí měli mikroskop z brněn-
ské továrny, rozeznali byste
i detaily o velikosti tenisové-

homíčku. Postupně prochází-
me kolem téměř dvoumetro-
vých strojů v různých stadi-
ích výroby. Na začátku vypa-
dají jako periskopy z nedo-
končené ponorky, finální po-
doba však už připomíná spíš
obří designovou mikrovlnku.
Práce s touto špičkovou

technologií vyžaduje speciál-
ní podmínky. Kromě již zmí-
něné minimální prašnosti
také nízké rušivé magnetické
pole či minimalizaci vibrací
z podloží. „V původní továr-
ně v Technologickém parku
jsme museli občas chodit do
práce v noci, protože přes
den byly vibrace z okolní do-

pravy až příliš silné a obrázky
zmikroskopu tím pádem roz-
mazané,“ vzpomíná jeden ze
zaměstnanců Jan Hřebíček.

V nových prostorách už se
to nestává. Pod budovou se to-
tiž skrývá čtyřiceticentimetro-
vá vrstva betonu, která veške-
ré otřesy z okolí tlumí. Samot-
né mikroskopy jsou navíc ob-
klopeny pneumatickými prv-
ky, které rovněž absorbují
otřesy z okolí. I díky nim se
váha některých modelů blíží
až k jedné tuně.

Mikroskop v počáteční fázi výroby

RADEK
BABIČKA
dopisy@metro.cz

Všichni se musí převléct, aby se neprášilo. 3X METRO

Takto vypadá elektronový mikroskop, který putuje k zákazníkům. METRO

Výroba pokračuje.

Továrna vyrábí mikroskopy
třeba i pro Ferrari či Intel

Využití

Mikroskopy se z Brna
vyvážejí do 65 zemí světa.

● Využívají je výrobci
v polovodičovém průmyslu,
těžaři, výzkumná centra
i automobilky.

● Mezi zákazníky tak patří
mimo jiné Intel, Samsung
či Ferrari.
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Výstaviště
Brno
pavilon G2

15. 11.

symbolické
vstupné

20Kč

Generální partner Hlavní partner

onadnes.cz jarmark

Milé čtenářky,
neváhejte a využijte příležitosti provětrat svůj šatník. Zaregistrujte se k prodeji na

JarmarkuOnaDnes.cz.Do moravské metropole se vydáváme již podruhé, ale poprvé jsme obsadili
celý pavilon G2 z prostor brněnského výstaviště. Nabízíme 700 prodejních míst k prodávání oblečení
a doplňků, z nichž každé stojí 200 Kč. Polovina z této částky jde ve prospěch Nadace Terezy Maxové
dětem. Všechny prodávající se mohou těšit na sobotní vydání MF DNES s přílohou Víkend, nákupní
tašku ze speciální edice OnaDnes.cz a dárek od virtuálního operátora MOBIL.cz, a to vykrajovátka

na vánoční cukroví. Registrovat se k prodeji můžete přes portál Ticketon.cz. Všechny informace k akci
jsou na www.onadnes.cz/jarmark. Těšíme se na Vás, Redakce OnaDnes.cz

inzerce

Střecha Gymnázia Slovanské
náměstí v Brně, které navště-
vuje 523 studentů, je v hava-
rijním stavu, oprava je odhad-
nuta na osm milionů korun.
Hlavním důvodem plánova-
né rekonstrukce je bezpeč-
nost. O poskytnutí peněz na
opravu by mělo v prosinci
rozhodnout krajské zastupi-
telstvo. „Kvůli všem potřeb-
ným krokům se však střecha
nezačne opravovat dříve než
na jaře příštího roku,“ uvedla
mluvčí Jihomoravského kra-
je Denisa Kapitančiková. Ško-
la odhalila závady při kontro-
le okapů. „O špatném stavu
víme od června. Střecha je ze
čtyřicátých let a už není, jaká
byměla být. Krytina vůbec ne-
drží, a pokud by napadlo více
sněhu, nemusela by to
unést,“ zdůraznila ředitelka
školy Ilona Kopecká. Přestože
havarijní stav střechy není
na pohled patrný a nijak ne-
ovlivňuje výuku, časem by se
to mohlo změnit. „Máme vy-
soký strop, takže žádné zaté-
kání není vidět. Přesto by
mohly později vzniknout pro-
blémy, které nechceme,“ do-
dala ředitelka. Další poziti-
vum nové střechy je úspora.
Kvůli havarijnímu stavu stře-
chy uniká teplo. ČTK

Gymnázium.
Potřebuje
osm milionů

Běh je populární. RADEK MÍČA

Připravte se na
slavný závod.

V březnu příštího roku se
uskuteční už posedmdesáté
jedno z největších sportov-
ních klání svého druhu Běh
Lužánkami. Ten jako tradič-
ně zahajuje běžeckou sezonu
v Brně. Než se ale stovky běž-
ců 21. března postaví na
start, mohou využít speciální
nabídky. „Každou sobotu
v Lužánkách chystáme trénin-
ky pod vedením atletického
trenéra. Zájemci se mohou
systematicky po dobu pěti
měsíců připravovat na závod

nebo si jen přijít zaběhat. Plá-
nujeme rovněž tematické
přednášky a besedy, které se
budou věnovat historii lužá-
neckého závodu,“ říká za or-

ganizátory akce Tomáš Nesrs-
ta. Navíc do 15. listopadu si
na Staré radnici můžete pro-
hlédnout výstavu fotografií,
jež mapuje celou dlouhole-

tou historii atletické soutěže.
Ty aktuální představuje foto-
graf Radek Míča. Historie bě-
žeckého závodu se píše od
roku 1946. Atleti brněnského

Sokola jej založili v návaznos-
ti na předválečnou tradici
Běhu Brnem. Od té doby zís-
kával čím dál víc na populari-
tě. EVA LALKOVIČOVÁ

Běh v Lužánkách oslaví 70 let
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Občanským inicia-
tivám se podařilo
žalobou napad-
nout aktualizaci
územního plánu,
kterou zastupitelé
schválili v červnu.

Nesehnutí připravili kam-
paň, kterou nazvali Dobrá ža-
loba. O tom, co žalobě před-
cházelo, o fázích kampaně na
získání prostředků na právní-
ky i o přístupu radnice hovo-
ří třiadvacetiletý Lukáš Li-
kavčan. V hnutí Nesehnutí
pracuje od ledna. Je koordiná-
torem individuálního fun-
draisingu, podílel se na vytvá-
ření podoby kampaně a na je-
jím průběhu.

Věnujete se kauze schvále-
ní aktualizace územního
plánu. Jak se vyvíjela?
Aktualizace byla schválena

v červnu a platit začala v prv-
ní polovině srpna. Je to doku-
ment, na jehož základě se
může začít stavět. Proto ji
chceme zrušit co nejdříve.

Když jsme zjistili, že se při-
pravuje, udělali jsme kam-
paň s několika kroky. Postup-
ně jsme ji uskutečňovali. Jde
nám hlavně o to, aby škod
bylo napácháno co nejméně.

Které kroky kampaň obsa-
hovala?
Nejprve jsme vyzývali lidi

k připomínkování dokumen-
tu prostřednictvím portálu
mampripominky.cz. Přes něj
magistrát dostal asi 2500 při-
pomínek. S nimi ale hrubě
a arogantně naložili a většinu

z nich z absurdních důvodů
zamítli. Aktualizace nakonec
pohodlnou většinou prošla.
Proto byla žaloba naší posled-
ní možností.

Co je pro vás akceptovatel-
né a v čem naopak nesou-
hlasíte s aktualizací?
Přijatelný je územní plán,

který už nebude počítat
s funkčním zónováním, ale
bude pracovat s městským
prostorem flexibilněji. Jedno-
duše řečeno, plán, který by
nezahrnoval žádné podlosti,
jako je tomu u aktualizace.
Ta mění mnoho zelených
ploch na plochy pro dopravu.
Dalším problémem jsou vnit-
robloky, které postihuje stej-
ný osud jako zelené plochy.
Kromě obsahových věcí nám
vadí i celý proces schvalová-
ní. Hlavně způsob projedná-
vání s občany i to, jak o něm
byli informováni. Faktem
sice je, žemagistrát splnil mi-
nimální zákonnou povinnost
a informoval na úřední des-
ce, ale v době, kdy dokážeme
informace jednoduše šířit, se
takový způsob informování
rovná spíše zatajování.

Kdo se na jednotlivých fá-
zích kampaně podílel?
Nesehnutí funguje jako řa-

dicí páka mezi vícero místní-
mi občanskými iniciativami
a politickou reprezentací,
tedy magistrátu. V podstatě
se jedná o širokou koalici ini-
ciativ, jako jsou Čisté Tuřany,
občanské sdružení Masaryko-
va čtvrť, Líšeň sobě, občanské
sdružení v Bystrci nebo sdru-
žení, která se zabývají vnit-
robloky, například v Králově
Poli. Za celou kampaní pak
stojí dárci v podobě různých
nadací, například nadace Via,
nadace Partnerství, které
nám pomáhaly platit všech-
ny fáze kampaně.

Dokázali jste vybrat čtyři
sta tisíc korun na právní-
ky. Jak se to podařilo?
Kampaň jsme stvořili na

přelomu července a srpna při
strategickém plánování u mě
na půdě. Tam se vlastně setka-
lo více lidí, i mimo Nesehnu-
tí. Společně jsme procházeli
různé techniky, jimiž se dá
dosáhnout cílové částky. Ří-
kali jsme si, že jedna věc
bude aplikace, která už zafun-
govala i dříve, s tím rozdílem,
že teď jsme jí dali fundraisin-
gový účel. Nakonec nám stači-

la aplikace, informační letá-
ky a například i jednodenní
akce Na žalobu, která vynesla
přes 22 tisíc korun.

Myslíte, že Dobrá žaloba
má šanci na úspěch?
Samozřejmě! Když si vzpo-

menu na to, jak námprávníci
postupně referovali o vytváře-
ní žaloby, tak tam byly mo-
menty, kdy si byli absolutně
nejistí a nevěděli jak dál. Pak
ale přišel okamžik, kdy našli
způsob, jak mohou doku-
ment napadnout. Myslím, že
aktualizace je dost velká ostu-
da a Brno by se jí mělo co
nejdříve zbavit. Je to v podsta-
tě pohrobek předchozí koali-
ce. Takový nemilý danajský
dar. Je třeba, aby magistrát
bral občany jako legitimní
účastníky politického provo-
zu a vyjednávání o podobě
městského prostředí.

V Česku se ale roli občana
zatím nepřikládá velký vý-
znam.
To je zastaralý způsob vní-

mání politiky, který jen čeká
na to, aby byl odklizen na
smetiště dějin. A to je už na
spadnutí. BARBORA KOSINOVÁ

Úředníci povolili kácení, tak jim přinesli větve. MAFRA Koordinátorka pro ženská práva Kristýna Pešáková MAFRA

Lukáš Likavčan MAFRA

Co je hnutí Nesehnutí

NEzávislé Sociálně Ekologic-
ké HNUTÍ, které má několik
programů a kampaní.

● Cesta iniciativy

● Společně k rozmanitosti

● Ženská práva jsou práva
lidská

● Občanské oko

● Zaostřeno na hypermarkety

● Zbraně a lidská práva

Aktualizace územního plánu
se Brno musí zbavit co nejdřív

Brno, Kaštanová 70B (200m od Makra, směr Tuřany) Po-Pá: 8.30-18.30 So: 9.00-13.00 hodin

NEJVĚTŠÍ LYŽAŘSKÁ SPECIÁLKA V BRNĚ OTEVŘENA
500m2 prodejní plochy, parkování přímo před prodejnou

LYŽE ● BĚŽKY ● SNOWBOARD

inzerce


